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اخـبـار  بـرگـزیـده

 رهبر انقلاب تولیت مسجد جمکران را 
منصوب کردند

حضــرت آیت االله خامنــه ای، رهبر معظــم انقلاب اســلامی، در حکمی 
حجت الاسلام ســیدعلی اکبر اجاق نژاد را به تولیت مسجد مقدس جمکران 

منصوب کردند.
متن حکم رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:بسم االله الرحمن الرحیم 
جناب حجت الاسلام آقای حاج ســید علی اکبر اجاق نژاد (دامت توفیقاتُه) با 
تشــکر و تقدیر از خدمات باارزش جناب حجت الاسلام آقای رحیمیان (دامت 
افاضاتُه) در دوران خدمت در مسجد مقدس جمکران، جناب عالی را به تولیت 
آن مکان شریف و نورانی منصوب می کنم. خدمتگزاری در آن جایگاه محترم، 
منزلت والا و افتخار بزرگی اســت و شایسته است به شکرانه آن، همه توان را 
برای خدمت به زائران و تسهیل بهره مندی از معنویت آن و نیز ارشاد و هدایت 

فکری آنان به کار برید. توفیق شما را از خداوند متعال مسئلت دارم.

واکنش وزیر اطلاعات به طوفان الاقصی
فتح الفتوح بی مانندی را رقم زدند

وزیر اطلاعات در پیامی به عملیات طوفان الاقصی واکنش نشــان داد. در 
بخشی از بیانیه حجت الاسلام سید اســماعیل خطیب، وزیر اطلاعات، آمده 

است:
«عملیــات متهورانه و غافلگیرکننــده طوفان الاقصی جبهه همیشــه 
ســرافراز مقاومت به وقوع پیوســت و فتح الفتوح بی ماننــدی را رقم زد؛ 
تا جهانیــان در بهت فروروند و صهیونیســت های غاصــب از خوف جان 
بی ارزش خود قالب تهی کنند و رذیلانه دســت کمک به سمت دولت های 
دیگر دراز نمایند. بلاشــک قریب به ۸۰ سال اشــغال سرزمین های مادری 
ملت مظلوم فلســطین تحت حمایت های بی دریغ مدعیان دروغین حقوق 
بشــر، خلق حماســه ای این چنین را می طلبید تا انتقــام تجاوزات لاینقطع 
صهیونیســت ها گرفته شــود و به تعبیر رهبر فرزانه انقلاب اسلامی، زلزله 
ویرانگر ۱۵ مهر، یک شکســت اطلاعاتی و نظامی غیرقابل ترمیم برای رژیم 

صهیونیستی است.
در بحبوحه پیروزی های عظیم جبهه مقاومت، از مجاهدت های بی امان 
شــهید قدس سپهبد حاج قاسم سلیمانی تجلیل نموده و به روح مطهر آن 
شهید جلیل القدر، شهدای مقاومت در فلسطین اشغالی و سایر بلاد اسلامی 
و امام شــهدا (ره) درود می فرستیم و ســر تعظیم فرود می آوریم. سربازان 
گمنام امام زمان عجل االله تعالی الفرجه الشــریف در ســنگر مبارزه و جهاد، 
این فتح الفتوح بی مانند فلســطینی ها در رویارویی با رژیم تا دندان مســلح 
صهیونیســتی را به محضر فرمانده معظم کل قوا حضرت آیت االله العظمی 
امام خامنه ای حفظه االله که همواره بــا رهنمودهای خردمندانه خود مایه 
امید و ســنگ صبور جبهــه مقاومت اســلامی بوده اند و بــه ملت مظلوم 
فلســطین تبریک گفته و آزادی کامل قدس شــریف را از خالق جبار مسئلت 

می نماییم».

واکنش سازمان خصوصی سازی به یک گزارش
ســازمان خصوصی ســازی در واکنش به گزارش روزنامه شــرق در تاریخ ۱۶ 
مهرماه، از تفویض اختیار هیئت مولدسازی به یک شرکت خاص هفت نفره با تیتر  
«مولدسازی همچنان خبر سازند» واکنش نشان داده و توضیحی ارسال کرده است.
ایــن توضیحات به جهت رعایت اخلاق حرفه ای روزنامه نگاری و احترام به قانون 

مطبوعات عینا منتشر می شود، در این متن آمده است:
براســاس تبصره «۱» ماده «۶» آیین نامه اجرائی مولدسازی دارایی های دولت 
مصوب ۱۴۰۱/۱۲/۲۴ هیئت عالی مولدسازی، مبنی بر امکان برون سپاری بخشی از 
فرایند مولدسازی دارایی های دولت و تفویض تمام یا بخشی از فرایند اجرا ازجمله 
همکاری با اشــخاص حقیقی و حقوقی غیردولتی یا جلب مشارکت های مردمی 
و ضرورت بررســی امکان ارزش افزایی املاک مشــمول مولدســازی، این سازمان 
آگهــی فراخوان عمومی خرید خدمات مشــاور را با رعایت تشــریفات «آیین نامه 
خرید خدمات مشاوره» موضوع تصویب نامه شماره ۱۹۳۵۴۲/ت۴۲۹۸۶ک مورخ 
۱۳۸۸/۱۰/۰۱ هیئت وزیران، در اســفند ماه سال گذشــته در دو مرحله در روزنامه 
ایران منتشــر کرد و در ســامانه تدارک الکترونیکی دولت نیز بارگذاری شد. تعداد 
۱۹ شرکت در مهلت مقرر نســبت به دریافت اسناد اقدام نمودند که نهایتا از سه 
شرکت متقاضی، تنها یک شرکت از نظر هیئت انتخاب مشاور واجد صلاحیت  های 
لازم تشــخیص داده شد. براساس تشخیص هیئت انتخاب مشاور در جلسه مورخ 
۱۴۰۲/۰۱/۲۷مطابق ضوابط جز ۷ بند ث ماده ۱۶ آیین نامه خرید خدمات مشــاوره؛  

شرکت شهریگ واجد شرایط شناخته شد.
بدیهی اســت سازمان خصوصی سازی بنا به وظیفه خطیر خود در دوره جدید 
مدیریتی و ضرورت تبیین گفتمان مولدسازی دارایی های راکد و پروژه های نیمه تمام 
در میان نخبگان کشــور، آماده پاســخ گویی به ابهام ها و پرسش های عموم مردم 
اعم از نمایندگان محترم مجلس، کارشناســان، صاحب نظران، ســرمایه گذاران و 
رســانه ها و ارباب جراید است و بر خود فرض می داند با روشنگری و شفاف سازی 
این گفتمان در زیســت بوم اقتصاد مردم محور، تمام تلاش خــود را به کار گیرد تا 
در تقابل با فرضیات غلط و ادعاهای بی پایه و اســاس که از مصادیق بارز تخریب 
حیثیت و تهمت ناروا به اشخاص، افترا و نشر اکاذیب به شمار می رود، از طرح ملی 
مولدســازی و اجرای صحیح آن به عنوان آرمان مردم سالاری دینی کشور تمام قد 

دفاع و حمایت می نماید».

بـازتـاب

معصومه معظمی: بازنشســتگان نیروی باتجربه هر کشورند 
کــه باید ضمن اســتفاده از تجربیات آنها بــرای آیندگان، از 
حقــوق و دریافتی مکفی برخوردار باشــند تــا هم کرامت 
انســانی آنها حفظ شــود و هم از جهت سلامت و معیشت 
در مضیقه قرار نگیرند. اما چندســالی اســت کــه به دلیل 
شرایط نامناســب اقتصادی، فشار مضاعفی به بازنشستگان 
تحمیل می شــود؛ به حــدی که در مقاطع مختلف شــاهد 
تجمع و اعتراض بازنشســتگان کشوری و لشکری، خصوصا 
بازنشستگان تأمین اجتماعی هستیم. از این رو طبق مصوبه 
مجلس، دولت ملزم به همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
شد تا باری از دوش این قشــر جامعه برداشته شود. اگرچه 
این قانون به صورت جســته و گریخته تا حدی اعمال شــد، 
اما در برنامه ششم توسعه که به مدت دو سال مازاد تمدید 
شد، دولت همسان سازی حقوق بازنشستگان را متوقف کرد. 
البتــه انتظار می رفت در برنامه هفتم توســعه این قانون را 
لحاظ کند، اما به نظر می رسد در این برنامه پنج ساله، این امر 
مهم مغفول مانده و دولت توجه لازم و کافی به این قشــر 
عظیم جامعه ندارد. مسئله ای که می تواند علاوه بر فشاری 
که به این قشــر جامعه وارد می کند، زمینه نارضایتی آنها را 
فراهم کند. چراکه هیچ تناســبی بین حقوق دریافتی آنها با 
میزان تورم وجود نــدارد. ضمن اینکه صندوق های بیمه ای 
و بــه خصوص تأمین  اجتماعی در برنامه هفتم توســعه، از 
مطالباتــی که از دولت دارند محروم شــده اند. چراکه دیون 
دولت که تاکنون در قالب ســهام پرداخت می شده است را 

در برنامه هفتم حذف کرده اند.
اتفاقات اخیر انتقادات جدی جامعه را به همراه داشــته 
اســت و مثلا هفته گذشته حســن صادقی، معاون دبیرکل 
خانه کارگر درباره حذف همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
در برنامه هفتم توسعه گفته بود: «در برنامه توسعه نه تنها 
چیزی را تحــت عنوان همسان ســازی حقــوق نمی بینیم، 
بلکه ناهمسان ســازی را مشــاهده می کنیــم». او همچنین 
در ادامــه انتقادات خود بیــان کرد: «زمانی کــه برنامه در 
حال اجرا متوقف می شــود، انتظار داریــد بیایند برای آینده 
همسان ســازی را اجرا کنند؟ اگر می خواستند همسان سازی 
را اجــرا کنند، خب حقــوق را هم منطبق با تــورم افزایش 
می دادند». رئیــس اتحادیه پیش کســوتان جامعه کارگری 
همچنین تصریح کرد: «عامل عقب ماندن حقوق نســبت به 
تورم، دولت اســت، بنابراین شــما از دولت و مجلس انتظار 
داریــد که عقب افتادگــی حقوق را در برنامــه هفتم جبران 
کند؟ چشــم من در این قضایا آب نمی خورد نه مجلس و نه 
دولــت به دلیل هم فکری ای که با هم دارند، چیزی را تحت 
عنوان همسان ســازی حقوق رقم بزنند». جدای از انتقادات 
او، امــا به دلیل نادیده گرفته شــدن همسان ســازی حقوق 
بازنشســتگان در برنامه هفتم توســعه، برخــی نمایندگان 
مجلس نســبت به این موضوع در صحن علنی  تذکر دادند 
و خواســتار توجه دولت و مجلس به این مهم شــدند. سید 
جواد حســینی کیا نماینده مردم کرمانشاه (سنقرکلیایی) در 
تذکری به همسان ســازی حقوق بازنشســتگان اشاره کرد و 
گفت: «بازنشستگان این روز ها از ما مطالبه دارند که موضوع 
همسان سازی اجرائی شــود. انتظار می رود در برنامه هفتم 
توســعه حتما به همسان ســازی حقوق بازنشستگان توجه 
شــده و این موضوع اجرائی شــود». در ادامــه محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس در پاسخ به حسینی کیا گفت: «فصل 
مربوط به این موضوع را مرعا گذاشــته ایم و اکنون با دولت 

در حال رایزنی هستیم».
بازنشســتگان  حقوق  متناسب ســازی  برای  اولیه  توافق 

حاصل شد
علاوه بر او محسن زنگنه، سخنگوی 
کمیســیون تلفیق با حضور در جمع 
خبرنــگاران از توافــق اولیــه برای 
و  بازنشســتگان  حقــوق  افزایــش 
حرکــت به ســمت متناسب ســازی 
حقــوق آنها با شــاغلین در جلســه 
سه ســاعته دوشنبه شــب قالیباف، مخبر و رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه خبر داد. زنگنه با اشاره به مصوبه کمیسیون 
تلفیق در رابطه با بازنشســتگان و توافقات صورت گرفته در 
این بخش با دولت گفت: «به جهت اهمیت بحث معیشت 
و حقوق بازنشستگان مواد مربوط به صندوق ها و همچنین 
بازنشســتگان از ســوی رئیس مجلس شــورای اسلامی به 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه ارجاع و قرار است این 

موارد در کمیسیون تلفیق مطرح شود».
او افزود: « (دوشنبه شــب) ما یک جلسه سه ساعتی را با 

حضور رئیس مجلس شورای اسلامی، معاون رئیس جمهور 
و رئیس ســازمان برنامه و بودجه داشــتیم الحمدالله در این 
جلسه به یک توافق اولیه برای افزایش حقوق بازنشستگان 
و حرکت به ســمت متناسب ســازی حقوق آنها با شاغلین 
رســیدیم که ان شــاءاالله قرار شــد متن جمع بندی آن آماده 
شده و امروز بعدازظهر (عصر سه شنبه) در کمیسیون تلفیق 

مطرح شود».
سخنگوی کمیسیون تلفیق تصریح کرد: «تلاش ما بر این 
اساس است که ان شاءاالله تا پایان برنامه هفتم بتوانیم بحث 
متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان با معیشت و شرایط را 

محقق کنیم».
به منظور توضیح بیشتر این مسئله با برخی نمایندگان به 
گفت وگو نشستیم و نظر آنها را درباره متناسب سازی حقوق 

بازنشستگان جویا شدیم.
نیازمند  بازنشستگان  حقوق  همسان ســازی  برای  دولت 

۳۰۰ هزار میلیارد تومان است
جبار کوچکی نژاد، عضو کمیســیون 
تلیفــق برنامــه هفتم توســعه در 
گفت وگو با «شــرق» دربــاره لازمه 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
کــه قالیباف وعــده رایزنی با دولت 
برای اعمال ایــن موضوع را داد، به 
«شــرق» گفت: «همسان ســازی حقوق بازنشســتگان در 
برنامه هفتم توســعه جایگاهی نــدارد و دولت در این باره 
چیزی نیاورده اســت. مجلس هــم مصوبه خاصی در این 
باره ندارد؛ اما در کمیســیون تلفیق پیشنهاداتی در این باره 
آورده ایم که دولت همسان سازی حقوق بازنشستگان را در 
قانون بودجه ۱۴۰۳ اجرائی کنــد». او ادامه داد: «مجلس 
مدام با تذکر در این باره فشــار مــی آورد اما به دلیل اینکه 
نیازمند منابع است مجلس نمی تواند آن را در قالب طرح 
بیاورد و اصل ۷۵ می شــود که خود به خود حذف خواهد 
شد. به همین دلیل ما اعضای کمیسیون تلفیق می کوشیم 
مقدمه و متنی تهیــه کنیم تا با دولت در این باره به توافق 
برســیم. چراکه این موضوع رقم بــالای ۲۰۰ هزار میلیارد 

تومان نیاز دارد».
کوچکی نژاد ارم ســاداتی تأکید کرد: «اگر همسان ســازی 
حقوق بازنشســتگان را کامل اجرا کنیــم رقمی بالغ بر ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان نیاز است. مثلا شخصی که ۱۰ سال است 
بازنشسته شده و شش میلیون تومان حقوق می گیرد، وقتی 
همسان سازی و با هم تراز خود همسان سازی شود حقوقش 
۱۲ تا ۱۵ میلیون تومان می شــود که رقــم قابل توجهی در 

جمع است».
او ادامه داد: «تعداد بازنشســتگان کشــوری و لشکری و 
تأمین اجتماعی و صندوق های دیگر حجم و جمعیت بسیار 
عظیمی هستند و نمی توانیم حقوق بخشی را همسان سازی 
کنیم و درباره بخشــی دیگر این قانون را اعمال نکنیم؛ پس 
باید قانون همسان ســازی را برای همه بازنشستگان اعمال 
کنیــم. به همین دلیل پیش بینی ما این اســت که اگر دولت 
بخواهــد جهتی بدهد و کاری انجام دهد نیاز به حدود ۳۰۰ 

هزار میلیارد تومان دارد».
نماینده مردم رشت در مجلس یازدهم ادامه داد: «سال 
گذشــته افزایش حقوق بازنشســتگان با ترمیم یک میلیون 
تومان ۷۲ هزار میلیارد تومان شــد و اگر چهار تا پنج میلیون 
تومان حقوق ها افزایش یابند، ایــن افزایش رقم بالای ۳۰۰ 
هــزار میلیارد تومان خواهد بود. لــذا از آنجایی که صندوق 
تأمین اجتماعی وابسته به دولت است باید دولت به صندوق 
تأمیــن اجتماعی هم در این باره کمک کند چراکه بیشــترین 

فشار را بازنشستگان تأمین اجتماعی تحمل می کنند».
 عضو کمیســیون تلفیــق برنامه هفتــم همچنین تأکید 
کــرد: «به اعتقاد من باید جلســات بیشــتری بین مجلس و 
دولت در این باره تشــکیل شود تا حقوق ها ترمیم شوند و به 
چارچوبی برسند و منابع آن را تأمین کنند تا دولت نگوید من 
آن را اجرا نمی کنم؛ چرا که جامعه به هم می ریزد. از طرفی 
هم اگر نتوانیم منابع آن را تأمین کنیم و مثلا اسکناس چاپ 
کنیم یا استقراض کنیم، این تورم بالا به همه جامعه آسیب 
می زند. لذا باید همه این موارد را ببینیم و در نهایت افزایش 

حقوق بازنشستگان که حق آنهاست را اعمال کنیم».
عضــو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس در پاســخ 
بــه اینکه آیا بــا توجه به بار مالی بالایی کــه به دولت وارد 
می  شــود، زیر بار این موضوع خواهد رفــت، گفت: «دولت 
ناچار اســت این موضوع را قبول کند، راه دیگری ندارد. اگر 
منابع خارجی وارد کشور می شد و پول داروها از خارج تأمین 

می شــد، می توانست کمک بزرگی به دولت باشد. به هر حال 
معتقدم دولت این کار را با همه ســختی و فشــارها انجام 
خواهد داد و راهی جز همسان ســازی حقوق بازنشســتگان 

ندارد. مجلس هم ناچار است این موضوع را حل کند».
دخل و خرج بازنشستگان به هیچ وجه همخوانی ندارد

محمدعلی محســنی بندپی، نماینده 
مردم نوشهر در مجلس یازدهم هم 
در توضیح این موضوع به «شــرق» 
آحاد  همــه  «دخل و خــرج  گفــت: 
باشد؛  باید همخوانی داشته  جامعه 
در غیــر این صــورت ناهنجاری ها و 
آسیب های اقتصادی و اجتماعی خودش را نشان می دهد».
او افزود: «بازنشستگان باید از همه جهات مورد حمایت 
قرار گیرند. من از موافقان همسان سازی حقوق بازنشستگان 
و دائمی ســازی حقوق بازنشســتگان بودم و هستم؛ چرا که 
هر ســاله در زمــان بررســی بودجــه بازنشســتگان تجمع 
می کردنــد و پیامک هایی ارســال می کردند و نگرانی به حق 
خود را به گوش مســئولان می رســاندند و باید فکری برای 

حل این مشکل کنیم».
این عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس ادامه 
داد: «با توجه به شــرایط فعلی، حجت بر مجلس و دولت 
درباره همسان ســازی و حمایت از بازنشستگان تمام است. 
صبح روز دوشــنبه با وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی درباره 
شورای ملی سالمندان جلســه ای داشتیم. آنجا هم یکی از 
ابعادی که درمورد ســالمندان باید به آن در کنار سلامت و 
رفاه سالمندان می پرداختیم اصل معیشت آنها بود که باید 

مورد توجه قرار گیرد».
محســنی بندپی همچنیــن بیان کــرد: «بــه اعتقاد من 
مهم تریــن مطالبه بازنشســتگان درحال حاضــر تعادل بین 
هزینه هــا و درآمدهایشــان اســت که هیچ گونه ســنخیتی 
بین آنها وجــود ندارد. بنابراین بر مجلــس و دولت واجب 
اســت این موضوع را به شــکلی حل کنند که فشار بیشتری 

در این باره به بازنشستگان عزیز وارد نشود».
دولت باید قانون همسان سازی بازنشستگان را اجرا کند

کمیســیون  عضو  حیدری،  شــهریار 
امنیــت ملــی و سیاســت خارجی 
نیــز درباره همسان ســازی  مجلس 
حقــوق بازنشســتگان و رایزنی های 
دولت  بــا  مجلــس  صورت گرفتــه 
در این باره به «شرق» گفت: «یکی از 
مشکلات جدی بازنشستگان ضعف دریافتی آنهاست. وقتی 
کسی بازنشسته می شود، دیگر توان انجام کار دوباره یا انجام 
شــغل جدید را نــدارد و تنها تکیه گاه بازنشســتگان حقوق 
ســازمان بازنشســتگی یا نهادهای دولتی و حاکمیتی است. 
بنابرایــن با توجه به حجم تورم حقوق بازنشســتگان کفاف 
زندگی آنها را نمی دهد و باید چاره ای در این باره بیندیشیم».

او ادامه داد: «بازنشستگان نیروهای باتجربه هر کشورند 
و در دنیــا همــواره از ظرفیت بازنشســتگان بــرای انتقال 
تجربیات آنها اســتفاده می شــود. چیزی که در کشور ما به 
آن بها داده نمی شــود. متأســفانه در کشــور ما این ضعف 
نسبت به تجارب بازنشستگان وجود دارد. ضمن اینکه خود 
بازنشستگان مورد بی مهری قرار می گیرند، نسبت به دریافت 
حقوق بازنشستگان سایر کشورها هم دریافتی کمتری دارند؛ 
بنابراین همسان سازی حقوق بازنشستگان را تبدیل به قانون 

کردیم؛ بنابراین وقتی موضوعی قانون می شود، محل اعتبار 
و بودجه هم پیش بینی می شــود  اما اینکه چرا دولت آن را 
اجرا نمی کند، موضوعی اســت که مجلس باید با اســتفاده 
از ظرفیت نظارتــی همه عوامل و عناصری کــه در این کار 

کوتاهی می کنند را بازخواست کند».
نماینــده مردم قصرشــیرین و ســرپل ذهاب در مجلس 
یازدهم تأکید کرد: «بعد از تلفیــق برنامه هفتم که احتمالا 
تا آخر ماه به اتمام می رســد، باید در اولین فرصت نسبت به 

اجرای این قانون نظارت لازم را انجام دهیم».
حیدری در پاســخ به اینکه همسان ســازی بازنشستگان 
رقــم قابل توجهی اســت، آیا دولــت این بار مالــی را تقبل 
می کند؟ گفت: «از آنجایی کــه این موضوع به قانون تبدیل 
شده است، دولت باید پیش بینی لازم بار مالی آن را هرساله 
در بودجه انجام دهد؛ بنابراین از آنجایی که مصوبه مجلس 

است قطعا این بار مالی پشتوانه مجلس را دارد».
رفاهــی  و  درمانــی  حمایــت  بــرای  مجلــس  برنامــه 

بازنشستگان
عبدالعلــی رحیمی مظفری، نماینده 
مــردم سروســتان در مجلــس نیز 
موافــق  نماینــدگان  از جملــه 
بازنشستگان  حقوق  همسان ســازی 
است. او درباره همسان سازی حقوق 
بازنشستگان در برنامه هفتم توسعه 
کــه قالیباف وعده رایزنی با دولــت در این باره را داده بود به 
«شرق» گفت: «مجلس مصمم است بحث همسان سازی را 

نه تا فرمول ۹۰ درصد اما تا حدامکان انجام دهد».
او افزود: «باید بررســی کنیم چقدر از همسان ســازی در 
قالب حمایت هــای نقدی و افزایش حقوق ها انجام شــود 
و تــا چه میــزان در قالب حمایت های درمانی و معیشــتی 
اعمال شــود. برنامه ما این اســت که حمایت های درمانی 
بازنشســتگان را تا ۹۰ تا ۱۰۰ درصد رایگان کنیم و کسانی که 
فرزندانشان در شرف ازدواج هســتند، بتوانیم حمایت هایی 
در این باره برای خرید جهیزیه یا تهیه مسکن آنها در سال های 
اول زندگی بدون اینکه فشــارهای تورمی ایجاد کند، انجام 

دهیم».
رحیمی مظفری در ادامه گفت: «مجلس دنبال این است 
که کمکی به بازنشســتگان در برنامه هفتم شــود و باری از 

دوش آنها برداشته شود».
این عضو کمیســیون انــرژی مجلس دلیــل مخالفت و 
مقاومت دولت در همسان ســازی حقوق بازنشستگان را بار 
مالی آن دانســت و افزود: «درست است این امر برای دولت 
بار مالی دارد اما ما حق نداریم با روح و روان بازنشســتگان 
بازی کنیم». نماینده مردم سروســتان در مجلس همچنین 
درخصوص جلســه مشــترک رئیس مجلــس و معاون اول 
رئیس جمهــور و رئیس ســازمان برنامه وبودجه اظهار کرد: 
«از جزئیات جلســه اطلاعی ندارم اما تلاشمان این است که 
راهی برای حل مشکلات بازنشســتگان و کاهش فشارهای 

مالی و معیشتی آنها پیدا کنیم».
بنابراین طبق وعده قالیباف توافقی اولیه با دولت درباره 
همسان ســازی حقوق بازنشســتگان صورت گرفته است و 
آن طور که زنگنه، ســخنگوی کمیسیون تلفیق به خبرنگاران 
گفــت، قرار اســت تا پایــان برنامــه هفتم توســعه، بحث 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان با معیشت و شرایط آنها 

محقق شود.

«شرق» از توافق اولیه مجلس و دولت درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان گزارش می دهد

متناسب سازی حقوق بازنشستگان و هزار راه نرفته

رئیــس قــوه قضائیه گفــت: تحقق عدالت صرفــا منحصر به صــدور احکام 
عادلانه در محاکم نیســت؛ بلکه عدالت باید امری ســاری و جاری در همه شئون 
و ســاحت ها باشــد و چنانچه عدالت در جامعه گســترش نیابد، ممکن است به 
تبع آن ناهنجاری های اجتماعی ایجاد شــوند. به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، 
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای در ســخنانی در جمع مدیران سازمان 
بازرســی کل کشور به مناســبت چهل و دومین سالگرد تأســیس این نهاد نظارتی، 
اظهار کرد: تأکید من آن اســت که در این قبیل جلســات بــه صورت تخصصی و 
موشکافانه، معایب و نواقص حوزه های کاری مان مورد بررسی و مداقه قرار گیرند 

و از کلی گویی اجتناب شود.
رئیس قوه قضائیه با تشــریح اصل ۱۵۶ قانون اساسی و بندهای ذیل این اصل، 
گفت: قوه قضائیه قوه ای اســت مستقل که پشــتیبان حقوق فردی و اجتماعی و 
مسئول تحقق بخشــیدن به عدالت است که در وهله نخست باید معنا و الزامات 
این اســتقلال تعیین و تبیین شــود؛ باید مشخص شود که الزامات ناظر بر استقلال 
دستگاه قضائی برای انجام مسئولیت های ذیل اصل ۱۵۶ موجود است یا خیر؟ اگر 
این الزامات موجود نیست، آیا ما مقصریم که برای تعبیه آنها، اقدامات مقتضی را 
ترتیب نداده ایم؟ رئیس قوه قضائیه افزود: یکی از محورهای ذیل اصل ۱۵۶، ناظر 

بر وظایف و تکالیف قوه قضائیه، عبارت اســت از «اقدام مناســب برای پیشگیری 
از وقــوع جرم و اصلاح مجرمــان»؛ در این زمینه بعــد از مدت ها بحث و فحص 
و اختــلاف بین مجلس و شــورای نگهبان و ارجاع موضوع به مجمع تشــخیص، 
نهایتا «شورای عالی پیشــگیری از وقوع جرم» به عنوان یک نهاد فراقوه ای زیر نظر 
رئیس قوه قضائیه تشــکیل شد؛ حال ســؤال اساسی آن است که آیا شورای مزبور 
از کارســازی و اثربخشــی لازم برخوردار اســت یا خیر؟ طبق قانون، مصوبات این 
شورا باید به امضای سران ســه قوه برسد و علاوه بر آن سازوکارهای دیگری نیز بر 
قانون ناظر بر پیشــگیری از وقوع جرم مترتب اســت؛ اینجا نیز سؤال پیش می آید 
که این ســازوکارها و تدابیر آیا برای تحقق امر مهم پیشگیری از وقوع جرم کفایت 
می کننــد؟ ذهنیتی در برخی از مردم و حتی مســئولان وجود دارد که قوه قضائیه 
متولی همه تدابیر ناظر بر پیشــگیری از وقوع جرم است! آیا این ذهنیت مقرون به 
صحت و صواب اســت؟ در زمینه پیشــگیری از وقوع جرم نیاز به فرهنگ سازی و 
علاج مشــکلات معیشــتی و ده ها اتخاذ تدبیر دیگر است که این امر هماهنگی و 

هم افزایی همه دستگاه های متولی در هر سه قوه را می طلبد.
محســنی اژه ای گفت: سازمان بازرســی در مباحث ناظر بر نظارت های مستمر 
و مداوم خود، قوه قضائیه را نیز در اولویت قرار دهد و نواقص را به ما مســئولان 

دســتگاه قضائی گوشزد کند. محسنی اژه ای در ادامه به اهمیت مقوله بازدیدهای 
میدانی مدیران اشــاره کرد و گفت: رئیس ســازمان بازرسی و مدیران این سازمان، 
بازدیدهــای میدانی خود از حوزه های کاری و نظارتی شــان را به طور مســتمر در 
دســتور کار داشته باشــند؛ چرا که این بازدیدها دارای اثرات و منافع زیادی است؛ 
همچنین با هماهنگی و همکاری مرکز رســانه، این بازدیدها را با پیوست رسانه ای 
قوی همراه ســازید تا برای مردم نیز اطلاع رســانی های لازم صورت گیرد و آنها از 
اســتمرار و پویایی امر نظارت و بازرســی در همه امور آگاه شوند؛ البته باید توجه 
داشت که حضور میدانی مدیر در صحنه باید با برنامه و حساب شده باشد؛ چرا که 
حضور بدون برنامه و بدون هدف واجد آن اثرات مطلوب نخواهد بود و چه بســا 
اثر ســوء نیز در پی خواهد داشــت. رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: شــما مدیران 
و مســئولان سازمان بازرســی اگر اقدامی اثربخش را در حوزه های کاری خودتان 
با همکاری ســایر بخش ها و دســتگاه های نظارتــی انجام دادیــد، از ذکر نام آن 
دســتگاه ها نیز پرهیز و احتراز نکنید و در این مقوله خسّت به خرج ندهید؛ هدف 
ما اصلاح امور در راســتای منافع مردم است، نه خودنمایی؛ چنانچه هر دستگاه 
نظارتــی درباره تحقق یک امر مهم، گــزارش اختصاصی خود را ارائه دهد، آن گاه 
تجمیع و تطبیق این موارد سخت می شود و چه بسا اشتباهات آماری و محاسبه ای 

پدید می آید و در ارائه گزارش به مردم خطا صورت می گیرد، آن گاه ممکن اســت 
تلاش های ما زیر سؤال برود. محسنی اژه ای گفت: در بحث ناظر بر آمار نیز باید بر 
این نکته تأکید کنم که آمارهای ارائه شــده از سازمان بازرسی و سایر دستگاه های 
نظارتی باید متقن و دقیق و غیرقابل خدشــه باشــند؛ ارائه آمار مغلوط برای همه 
دستگاه ها و بخش ها، عیب و ناپسند است؛ اما برای قوه قضائیه و دستگاه نظارتی 

آن یعنی سازمان بازرسی عیب تر و ناپسندتر است.
محسنی اژه ای اظهار کرد: ســازمان بازرسی، امر تحقق عدالت اجتماعی را نیز 
در زمــره اولویت های کاری خود قرار دهد. تحقق عدالت صرفا منحصر به صدور 
احکام عادلانه در محاکم نیســت؛ بلکه عدالت باید امری ساری و جاری در همه 
شــئون و ساحت ها باشــد؛ چنانچه عدالت در جامعه گسترش نیابد، ممکن است 
به تبع آن، ناهنجاری های اجتماعی ایجاد شــوند؛ بنابراین در امر تحقق و گسترش 
عدالت در قانون گذاری، سیاست گذاری، ساختار، توزیع و قس علیهذا باید اقدامات 

مجدانه بیشتری را در دستور کار قرار دهیم.
رئیــس قوه قضائیه تصریح کرد: ســازمان بازرســی به عنوان یکــی از اعضای 
شــورای دســتگاه های نظارتی، نهایت همکاری و هم افزایی را در این شورا با سایر 
دســتگاه های نظارتی اعمال کند و از آسیب شناســی روندها و فرایندهای نظارتی 
در خودِ این شــورا غفلت نورزد؛ گاهی ممکن اســت یک رویه نظارتی مورد انتقاد 
جامعه باشد که این امر باید در شورای دستگاه های نظارتی بررسی شود و چنانچه 
آن نقد وارد اســت، در جهت اصلاح گام برداشــته شود و چنانچه نقد مزبور وارد 

نیست، شفاف سازی و تبیین لازم برای مردم صورت گیرد.

محسنی  اژه ای: سازمان بازرسی تحقق عدالت اجتماعی را در اولویت  قرار دهد


